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[strojový prepis] … objektívne povedať, vznikla na univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach. Pani docentka topor. Cerová, pani
docentka raba ideová dali hlavy dokopy a prišli s takouto veľmi peknou myšlienkou. A keďže v tej oblasti sek finančných technológií som
celkom neskromne asi lepšia troška, tak som bola oslovená na spoluprácu v tomto projekte. Čo som, čomu som sa veľmi…
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6. 2. 2023 | zhliadnuté 141-krát

Vedecká pracovníčka Spoločenskovedného ústavu Centra spoločenských a psychologických vied SAV, v. v. i., Veronika Szeghy-Gayer
získala prestížnu cenu Mark Pittaway Article Prize za článok o arizácii židovského majetku v Košiciach na konci druhej svetovej vojny.
Text vyšiel vo vedeckom recenzovanom časopise Katedry histórie Filozofickej fakulty UPJŠ v Košiciach The city and History. Ocenenie,
ktorého cieľom je vyzdvihnúť kvalitnú vedeckú prácu v oblasti hungaristiky, udeľuje Hungarian Studies Association.

Doktorka Szeghy-Gayer, odborníčka na slovensko-maďarské vzťahy, židovské komunity na Slovensku do roku 1945, nacionalizmus a
interetnické vzťahy, napísala článok s názvom Petitioners of Jewish Property in Košice: A Case Study on the Holocaust and Local
Society in a Slovak-Hungarian Border Region v spoluautorstve s Lászlóm Csőszom, historikom a pracovníkom Maďarského židovského
múzea a archívu v Budapešti. Skúmanie arizácie židovského majetku na lokálnej úrovni v slovensko-maďarskom prihraničnom regióne je
podľa autorov doteraz málo skúmaná otázka.

„V našej analýze sme skúmali 253 petícií predložených miestnymi obyvateľmi na získanie nájomných práv k bytom obývaným Židmi a
podpornú dokumentáciu uloženú v Archíve mesta Košice. Našou primárnou výskumnou otázkou bolo zistiť, kto boli títo žiadatelia o
židovské byty a ako a prečo sa do tohto procesu zapojili,“ vysvetľuje ocenená vedkyňa.

Autori v texte skúmali sociálnu stratifikáciu predkladateľov žiadostí, ich profesijnú štruktúru, pohlavie, etnický pôvod a ďalšie sociálne
ukazovatele. Uvádzajú a interpretujú v ňom ich argumenty, výhovorky a motivácie. Do výskumu zahrnuli aj zarážajúcu otázku, do akej
miery títo obyčajní muži a ženy pochopili, že majú prospech z masovej vraždy.

Prínos publikácie vyzdvihla aj porota. „ Jednou z hlavných predností štúdie je úzka pozornosť venovaná širšiemu obrazu, ktorý
charakterizuje dramatické demografické zmeny v meste v dôsledku rozmiestnenia nemeckej a maďarskej armády, deportácií Židov a
príchodom vojnových utečencov, pričom každá z týchto súvislostí predstavuje špecifické výzvy pre mestskú správu. Práca sa opiera o
starostlivo preskúmané archívne pramene, ktoré umožňujú vypočuť záujmy a hlasy jednotlivcov a znovu ich prepojiť s okolnosťami
politickej a rasovej vojny. Čitatelia zároveň získajú prehľad o potenciálnej účasti týchto jednotlivcov na masových vraždách, čo môže mať
etické posolstvo pre naše súčasné politické prostredie východnej a strednej Európy. Csősz a Szeghy-Gayer do svojho článku brilantne
zakomponovali bohaté primárne pramene o dôležitej téme, ktorá je stále nedostatočne pokrytá,“ uvádzajú Katalin Cseh-Varga, John K.
Cox a Borbala Zsuzsanna Török.

Srdečne blahoželáme!

Štúdia je voľne dostupná TU.

Spracovala: Katarína Gáliková

Súvisiace články

Autor: CSČ - VS SAV
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Internáty môžu získať novú dominantu.

Internáty na Medickej v Košiciach (20 fotografií)

KOŠICE. Rozlohou a kapacitou patria k veľkým študentským ubytovniam na Slovensku.

Vysokoškolské internáty na Medickej ulici pojmú 1 400 študentov košickej Univerzity P. J. Šafárika.

Areál tvorí sedem budov. Jeho súčasťou sú ubytovne, spoločenské miestnosti, jedálne, bufet, učebne, telocvične a športové ihriská
vrátane tenisových kurtov.

Výhodou areálu je tesná blízkosť s nemocnicami, v ktorých praxujú medici.

Zároveň je to len na skok od lekárskej fakulty.

Situovanie internátov a fakulty, postavených neďaleko veľkého nemocničného komplexu, bolo takto naplánované za socializmu.

Dnes stoja pri košickej univerzitnej nemocnici aj Detská fakultná nemocnica a kardioústav.

Do 30 minút chôdze od internátov to majú aj poslucháči filozofickej či právnickej fakulty, ktoré sídlia v košickom centre.

Univerzita si zakladá na dobrej polohe týchto internátov.

„Výhodná poloha v blízkosti centra mesta umožňuje študentom pestré kultúrne, spoločenské a športové využitie voľného času, ako aj
dobré dopravné spojenie s jednotlivými fakultami,“ dozviete sa na webstránke venovanej internátu.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokUniverzita sa chce s niekým spojiť. Nikto nemá záujem v Košiciach ani Bratislave Čítajte Zo siedmich
budov bude šesť

Škola plánuje výraznú zmenu internátov. Na svete je návrh, ako by mohli po rekonštrukcii vyzerať.

Rekonštrukciu a prestavbu areálu navrhlo Architektonické štúdio Atrium, s. r. o.

Zámer bol zverejnený v informačnom systéme EIA.

Okresný úrad Košice už rozhodol, že nebude musieť prejsť procesom posudzovania vplyvov na životné prostredie.

Projekt rieši komplexnú prestavbu, a to nadstavbu a rekonštrukciu existujúcich objektov a pribudnú aj novostavby.

Novo navrhovaná podlahová plocha by mala dosiahnuť vyše 43-tisíc metrov štvorcových.

Počet budov by mal klesnúť zo súčasných siedmich na šesť.

Odstránených by malo byť päť existujúcich budov – telocvične, sklad potravín, ústav telesnej výchovy a športu, dielne a pavilóny
technického zázemia.

Ďalšie štyri stavby by zase mali vzniknúť, a to technologický a inovačný park, coworking centrum (zdieľané kancelárske priestory),
multifunkčný komplex a tenisová hala s jedálňou.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokMaďarské univerzity pod kontrolou Fideszu sú problém. Čo to znamená pre Slovákov? Čítajte Vyššia
ubytovacia kapacita

Zámer ráta s vyčistením areálu od „rušivých prístavkov a budov technického charakteru“.

Počíta sa v ňom so špecializovanou občianskou vybavenosťou pre zamestnancov, študentov i verejnosť ako škôlka, menza, kaviarne,
obchody a služby.

Dve jestvujúce budovy internátov budú čiastočne rekonštruované dostavbou prízemných pavilónov a jednopodlažnými nadstavbami nad
ubytovacími pavilónmi.

Na ubytovanie tak bude k dispozícii celkovo 1 720 postelí.
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Hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová konštatuje, že popri kvalite vzdelávania chcú zvyšovať aj úroveň ďalších služieb.

Súčasná kapacita medických internátov nepokrýva dopyt študentov.

Bývať tam môže 1 400 študentov. Hoľanová informovala, že v tomto akademickom roku ich ubytovali 1 516.

Lôžka nad rámec kapacity internátov na Medickej zabezpečili u zmluvných partnerov.

„S rozšírením ubytovacej kapacity by sme vedeli poskytnúť ubytovanie priamo v študentských domovoch väčšiemu počtu žiadateľov, čím
by sa redukoval počet ubytovacích kapacít u zmluvných partnerov. S postupne rastúcim počtom študentov rátame aj so zvýšeným
záujmom o ubytovanie.“

Návrh internátov na Medickej v Košiciach (8 fotografií) Nová dominanta

Dominantnou deväťpodlažnou budovou by mal byť technologický a inovačný park, dve podlažia majú byť podzemné, sedem
nadzemných.

Jej súčasťou majú byť napríklad kongresové centrum, medicínske centrum, laboratóriá, podnikateľský inkubátor či gastro služby.

Zásadne by sa mala zmeniť poloha, funkcie a spôsob prevádzkovania športových budov a externých športových plôch.

Vzniknúť by mal nový multifunkčný komplex. Jeho súčasťou majú byť multifunkčná športová hala a hala plaveckých športov s
posilňovňou.

Na komplex by mala byť napojená tenisová hala s kurtmi, šatňami, tribúnami, jedálňou a lezeckou stenou.

Športové možnosti doplnia dva exteriérové antukové tenisové kurty a multifunkčné ihrisko pre loptové hry.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokŠtudenti si priplatia za internáty v Košiciach i Prešove. Záujem však stúpa Čítajte Dve podzemné
parkoviská

Pribudnúť by mali dve veľkokapacitné podzemné parkoviská s 320 miestami.

Táto kapacita by mala pokryť značnú časť potrebných parkovacích miest. Na povrchu vzniknú len pohotovostné parkovacie miesta.

Dokopy by tak študenti mali mať možnosť zaparkovať na 368 miestach.

Vjazd do jedného parkovacieho domu pod technologickým a inovačným parkom má byť od Ondavskej ulice (235 miest), do druhého pod
multifunkčným komplexom sa má vchádzať od Považskej ulice (85 miest).

Hoľanová konštatuje, že nedostatok parkovacích miest je téma, ktorá v spoločnosti rezonuje už dlhšie, a areál na Medickej ulici nie je
výnimkou.

„Je našou prioritou, aby najmä študenti, ktorí majú obmedzené možnosti verejnej dopravy a sú nútení cestovať do Košíc osobnými
automobilmi, mali k dispozícii parkovacie miesta v blízkosti študentských domovov,“ vraví Hoľanová.

Aktuálna kapacita rampového parkoviska je 110 miest, v porovnaní s počtom študentov ubytovaných na internátoch to nestačí.

Parkovisko sa nachádza blízko bytoviek a nemocníc, čo má podľa Hoľanovej taktiež často vplyv na počet voľných parkovacích miest.

Platené parkovisko univerzity využívajú aj pacienti a návštevníci nemocníc a blízkej polikliniky. Kapacita nemocničného parkoviska totiž
nepostačuje.

Peší ťah na historické centrum

Zmeniť by sa zároveň malo aj usporiadanie zelene v internátnom areáli.

Trávnaté plochy, novo vysadené stromy a kríky by mali dopĺňať vodné plochy a zelené strechy na podzemných parkovacích domoch a na
časti striech prvých nadzemných podlaží novostavieb.

Vybudovaný bude nový systém zavlažovania, využívať by sa pritom mala dažďová voda.

Novým výrazným prvkom má byť hlavný peší ťah – bulvár. Smerovať má do vnútra areálu a zároveň nadviazať na peší ťah do
historického centra.
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„Funkciou bulváru je nielen sprístupniť prostredníctvom pokojnej a kultivovanej pešej zóny jednotlivé budovy areálu, ale vytvoriť aj živý
multifunkčný urbárny priestor prístupný pre všetkých,“ informuje zámer.

Rekonštrukcia areálu a nové funkcie budov by mali priniesť viac áut na Ondavskej i Považskej ulici, ktoré sú už dnes v čase dopravnej
špičky vyťažené.

Podľa dopravnej analýzy, ktorú si nechala vypracovať univerzita, sú riešením križovatky so semaformi a preferenciou autobusovej
dopravy.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokInternáty na Medickej prerábajú Čítajte Predošlé investície

Univerzita nespresnila, koľko by mala možná prestavba areálu stáť, ani či na to chce využiť eurofondy.

Jasné tiež nie je, kedy by sa s plánovanou rekonštrukciou mohlo začať.

Informácie o tom nie sú ani vo zverejnenom zámere.

Univerzita počas posledných rokov modernizovala internátny komplex na Medickej po častiach.

Hoľanová pripomenula, že investovali do kompletnej rekonštrukcie sociálnych zariadení, zateplenia celej budovy, výmeny okien,
rozvodov vody a elektriny a výmeny osvetlenia za úsporné LED žiarovky s fotobunkou.

Počas minuloročných letných prázdnin tiež začali s výmenou interiéru v jednom z blokov. Pokračovať chcú v ďalších.
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